
بیمه ها و داروخانه ها

عدم تعهد بیمه های درمانی در پرداخت 
بدهی هــای خود بــه داروخانه هــا یکی از 
معضــلات جدی در نظام ســلامت اســت 
کــه پیامدهای گســترده ای بــرای بیماران، 
داروخانه هــا و حتی اقتصاد ســلامت دارد. 
داروخانه هــا به  عنوان یکــی از حلقه های 
مهــم زنجیــره درمــان، نقش اساســی در 
تأمین داروهــای مورد نیاز بیماران دارند، اما 
هنگامی کــه بیمه ها به تعهدات مالی خود 
عمــل نمی کنند، این زنجیــره دچار اختلال 
می شــود. در چنین شــرایطی، داروخانه ها 
ناچار می شوند از منابع دیگری استفاده کنند 
یا پرداختی از جیب بیماران را افزایش دهند. 
تعویــق در پرداخت مطالبــات داروخانه ها 
از ســوی بیمه ها باعث کاهــش نقدینگی 
این واحدهای صنفی می شــود. دسترســی 
بیماران به داروهای ضروری کاهش یافته و 
برخــی داروخانه ها مجبور به کاهش میزان 
سفارشــات خود یــا حتی قطــع همکاری 
با شــرکت های توزیع کننده می شــوند. این 
وضعیــت می توانــد به کاهــش موجودی 
داروها در ســطح بازار و نایاب شــدن برخی 
اقلام دارویی منجر شود. یکی از نتایج مهم 
این بحران، افزایش پرداختی از جیب مردم 
اســت. وقتی بیمه ها مطالبات داروخانه ها 
را پرداخــت نمی کنند، برخــی داروخانه ها 
مجبور می شــوند داروهای تحت پوشــش 
بیمه را به  صــورت آزاد و با قیمت بالاتر به 
بیماران عرضه کنند؛ زیرا ادامه ارائه خدمات 
بیمــه ای برایشــان به صرفــه نیســت. این 
وضعیت، فشــار مالی مضاعفی بر بیماران 
وارد کــرده و موجــب افزایــش هزینه های 
درمانی آنان می شــود. به ویژه برای بیماران 
مبتلا به بیماری های مزمن یا صعب العلاج 
که نیاز مســتمر به دارو دارند، این مســئله 
چالش های اقتصادی شدیدی ایجاد می کند 
و در مواردی حتی ممکن است منجر به ترک 
درمان شــود که تبعات جبران ناپذیری برای 
ســلامت عمومی دارد. علاوه بر آسیب های 
اقتصــادی و اجتماعــی، عــدم پرداخــت 
بدهی های بیمه ها انگیزه داروخانه ها را نیز 
به شــدت کاهش می دهــد. داروخانه ها که 
در حقیقت واحدهــای خصوصی خدماتی 
محسوب می شوند، باید هزینه های متعددی 
را پرداخــت کنند.  دریافت نکــردن به موقع 
مطالبــات، برخــی داروخانه هــا را به مرز 
ورشکستگی می کشــاند. در چنین شرایطی، 
بســیاری از داروخانه ها یا تعطیل می شوند 
یا ارائــه خدمات خود را محــدود کرده و از 
پذیرش نسخ بیمه ای خودداری می کنند که 
این امــر مجددا موجب افزایش مشــکلات 
بیمــاران می شــود. یکــی از خطرناک ترین 
پیامدهای این وضعیــت، ایجاد تقابل میان 
مردم و داروخانه هاســت. بیماران که برای 
دریافت داروهای خود به داروخانه مراجعه 
می کنند، انتظار دارند هزینه های دارویی شان 
مطابق تعرفه های بیمه ای محاســبه شود. 
اما زمانی که داروخانه ها به دلیل بدهی های 
پرداخت نشــده بیمه هــا ناچار بــه عرضه 
داروها بــه  صورت آزاد می شــوند، بیماران 
این وضعیت را غیرمنصفانــه تلقی کرده و 
در بسیاری از مواقع اعتراض خود را متوجه 
داروخانه ها می کنند. درحالی که داروخانه ها 
نیز قربانی این سیســتم معیوب هســتند و 
مقصر اصلی، شــرکت های بیمه ای هستند 
که به تعهــدات خود عمــل نمی کنند. این 
تقابل باعث شکل گیری فضای بی اعتمادی 
و در مــواردی حتی به درگیری  منجر شــده 
است. مشــکلی که در این میان وجود دارد، 
نبود یــک ســازوکار نظارتی کارآمــد برای 
جلوگیری از تأخیرهای طولانی مدت بیمه ها 
در پرداخت مطالبات اســت. در بســیاری از 
موارد، داروخانه هــا مجبورند ماه ها یا حتی 
بیش از یک ســال بــرای دریافت حق خود 
از بیمه هــا صبر کنند، درحالی که هزینه های 
جاری شــان نیاز به پرداخت فوری دارد. در 
این میان،  اعمال نکردن ضمانت های اجرائی 
قوی علیه بیمه هایی کــه به تعهدات خود 
پایبند نیســتند، باعث شده است  این روند به  
صورت یک عادت در سیستم بیمه ای کشور 
ادامه یابد. برای حل این معضل، لازم است  
نهادهای سیاســت گذار در حوزه ســلامت، 
وزارت بهداشــت، ســازمان های بیمه گــر و 
نمایندگان داروخانه ها به یک راهکار مشترک 
دست یابند. یکی از راه حل های مؤثر می تواند 
الزام بیمه ها به پرداخت بدهی ها در یک بازه 
زمانی مشخص و تعیین جریمه های سنگین 
برای تأخیرهای غیرموجه باشــد. همچنین  
تأمین  می توان ســازوکارهای جدیدی برای 
نقدینگــی داروخانه ها در نظــر گرفت؛ مثلا 
ایجاد صندوق هــای حمایتی کوتاه مدت که 
بتواند تــا زمان پرداخت مطالبات از ســوی 
بیمه ها، داروخانه هــا را در تأمین نقدینگی 
کمک کنــد. از ســوی دیگر، شفاف ســازی 
در رونــد پرداخت هــای بیمــه ای و ارائــه 
گزارش های منظم درباره میزان بدهی های 
پرداخت نشــده می توانــد بــه بهبــود این 

وضعیت کمک کند.
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گفته شــده دو نعمت هســتند که تا از دســت نروند قدرشــان دانسته 
نمی شود: «ســلامتی» و «امنیت». اینکه امنیت کنار سلامتی بیاید، معنادار 
بوده و نشــان دهنده اهمیت آن در بقای نوع بشر است. اما «امنیت» چیست 
و چه شــخصی شیوه پاســداری آن را تعریف می کند؟ این تازه آغاز سخن و 
گفت وگوهاســت. در دوران پس از مشــروطه، نهاد خاصی متولی برقراری 
امنیت نبود. در اصل پنجاه و یکم «متمم قانون اساســی مشــروطیت» آمده 
بود: «اعلام جنگ و عقد صلح با پادشاه است». همچنین اصول صدوچهارم 
تا صدوهشــتم به «قشون» اختصاص داشت و ترتیب سرباز گیری، استخدام 
نظامیان و بودجه نظامی کشــور را معین می کرد. دولت نیز از طریق وزارت 
جنگ و بعدها تشــکیلات «سازمان اطلاعات و امنیت کشور» (ساواک) نظم 

را مستقر می ساخت.
با تصویب «قانون اساســی جمهوری اســلامی ایران» در ۱۲ آذر ۱۳۵۸، 
مفهوم امنیت نیــز تغییر یافت. در اصل یکصدودهم پیــش از بازنگری، در 
زیرمجموعــه وظایف و اختیارات رهبری و در ادامه بند (۳) که بیان می کرد 
«فرماندهی کل نیروهای مســلح به ترتیب زیر» است، در قسمت «ج» آمده 
بود: «تشــکیل شــورای عالی دفاع ملی، مرکب از هفت نفــر از اعضای زیر: 
رئیس جمهور، نخست وزیر، وزیر دفاع، رئیس ستاد مشترک، فرمانده کل سپاه 
پاسداران انقلاب اســلامی و دو مشاور به تعیین رهبر». پیش از این قسمت 
به نصب و عزل رئیس ســتاد مشــترک و فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب 
اســلامی، و پس از این بخش به تعیین فرماندهان عالی نیروهای ســه گانه 
و اعلام جنگ و صلح و بســیج نیروها به پیشــنهاد شورای عالی دفاع توسط 
رهبری اشــاره شده بود. در بازنگری قانون اساسی که سال ۱۳۶۸ انجام شد، 
فصل جدیدی با شماره سیزدهم و به نام «شورای عالی امنیت ملی» در نظر 

گرفته شد که شامل فقط یک اصلِ یکصد و هفتاد و ششم می شود.
خلاصه این اصــل که به اهــداف، وظایف، اعضا ، تشــکیلات و وظایف 
«شورای عالی امنیت ملی» می پردازد، از این قرار است: نخست، اهداف: تأمین 
منافع ملی و پاســداری از انقلاب اسلامی، تمامیت ارضی و حاکمیت ملی؛ 

دوم، وظایف: تعیین سیاســت های دفاعی- امنیتی کشــور، هماهنگ نمودن 
سیاســت های دفاعی-امنیتی کشــور، بهره گیری از امکانات مادی و معنوی 
کشور برای مقابله با تهدیدهای داخلی و خارجی؛ سوم، اعضا : رؤسای قوای 
سه گانه، رئیس ســتاد فرماندهی کل نیروهای مسلح، مسئول امور برنامه و 
بودجه، دو نماینده به انتخاب رهبری، وزرای امور خارجه، کشور و اطلاعات 
و حسب مورد عالی ترین مقام ارتش و سپاه. ریاست شورا با رئیس جمهوری 
است؛ چهارم، تشکیلات: شورای عالی امنیت ملی می تواند شوراهای فرعی از 
قبیل «شورای دفاع» و «شورای امنیت کشور» تشکیل دهد. ریاست شوراهای 
فرعی با رئیس جمهور یا یکی از اعضای شورا با انتخاب رئیس جمهور است. 
اکنون شورای امنیت کشور (با نام کوتاه «شاک») به ریاست وزیر کشور اداره 
می گــردد؛ پنجم، مصوبات: مصوبات شــورای عالی امنیت ملی پس از تأیید 
رهبری قابل اجراست. باید دانســت هرچند رئیس جمهوری سمت ریاست 
شــورا را نیــز بر عهده دارد، اما  هنــگام تصمیم گیری  تنها یــک رأی دارد. در 
راســتای این اصل، در تبصره دوم ماده ۳ «قانــون مطبوعات» (۱۳۶۴) بیان 
شده است: «مصوبات شــورای عالی امنیت ملی برای مطبوعات لازم الاتباع 
اســت. در صورت تخلف، دادگاه می تواند نشــریه متخلف را موقتا  تا دو ماه 
توقیف و پرونده را خارج از نوبت رسیدگی نماید ». همچنین پس از تصویب 
«برنامه جامع اقدام مشترک» (برجام) در شورای عالی امنیت ملی (مصوبه 
در جلسه ۶۳۴ به تاریخ ۱۹ مرداد ۱۳۹۴ تصویب و در تاریخ ۲۹ مهر ۱۳۹۴ به 

تأیید مقام رهبری رســید)، این متن در قالب «قانون اقدام متناسب و متقابل 
دولت جمهوری اســلامی ایران در اجرای برجام» در تاریخ ۲۱ مهر ۱۳۹۴ در 
مجلس شورای اسلامی تصویب و ســپس ۲۲ مهر به تأیید شورای نگهبان 
می رســد. تاکنون شــش نفر به عنوان نماینده رهبری در این نهاد عضویت 
داشته اند: سیداحمد خمینی، حسن روحانی، علی لاریجانی، سعید جلیلی، 
علی شــمخانی و علی اکبر احمدیان. اکنون جلیلــی و احمدیان در مصدر 
کار هستند. سمت دبیری شــورای عالی امنیت ملی از سال ۱۳۸۲ که حسن 
روحانی به عنوان دبیر، مســئول پرونده مذاکرات هسته ای شد، اهمیت پیدا 
کرد. روحانی با پیشینه ۳۲ سال عضویت، ۱۶ سال دبیری، هشت سال ریاست 
و ۲۴ ســال نمایندگی رهبری، برجسته ترین شــخصیت تاریخ شورای امنیت 
ملی است که اکنون نقشی در شورا ندارد. پس از او به ترتیب علی لاریجانی 
(دو سال)، سعید جلیلی (شش سال)، علی شمخانی (۱۰ سال) و علی اکبر 

احمدیان (۲۰ ماه) در رأس دبیرخانه قرار گرفتند.
انگیزه نوشــت یادداشت، ابهام در تعیین مسئول پرونده هسته ای در این 
شرایط به معنای واقعی کلمه «حساس» است. دو ماه پیش علی شمخانی 
(که اکنون ســمتی در شورای عالی امنیت ملی ندارد) در گفت وگویی عنوان 
کرده بود: «من هنوز مسئول پرونده هسته ای هستم» و سپس روابط عمومی 
وزارت امور خارجه تأکید کرد مســئولیت مذاکرات هسته ای برعهده وزارت 
امور خارجه اســت. معاون اول رئیس جمهور نیز در حاشــیه جلسه هیئت 
دولت به خبرنگاران گفته است: «این تصمیمات با شورای عالی امنیت ملی 
اســت و مســئول مذاکرات هســته ای نیز وزارت امور خارجه است». گرچه 
تفکیک قوا به معنای مرســوم به شــکل دقیق در ساختار حقوق اساسی و 
نهادهای سیاسی کشــور ما وجود ندارد،  انتظار می رود دولتمردان در سطح 
اطلاع رســانی موضوع تقســیم کار را برای افکار عمومی روشن کنند. وقتی 
جایگاه مســئول پرونده هســته ای همان گونه کــه در موضع گیری مقامات 
داخلی دیده می شــود، چندان روشــن نیســت، بعید نیســت ماجــرا برای 

طرف های مذاکره کننده هم مبهم باشد.

شورای عالی امنیت ملی و آینده چالش هسته ای

تعداد کل مدارس دوره متوسطه ۴۸ هزار و ۶۱۵ مدرسه است 
که طبق سامانه ســیدا شش میلیون و ۹۱۷ هزار و ۲۳۸ دانش آموز 
در دوره متوسطه مشــغول تحصیل هستند. سهم متوسطه اول 
۲۷ هزار و ۵۷۰ مدرسه با ســه  میلیون و ۸۸۴ هزار و ۲۳۳ جمعیت 
دانش آمــوزی،  متوســطه دوم نظــری ۱۲ هزار و ۱۱۳ مدرســه با 
جمعیت یک میلیون و ۷۲۹ هزار و ۷۶۴ دانش آموز و  فنی و حرفه ای 

و کاردانش با یک میلیون و ۳۰۳ هزار و ۲۴۱ دانش آموز است.

مدیرعامــل جمعیت هلال احمر مازنــدران از نجات بیش از 
 هزار و ۵۰۰ گرفتار شده در جاده های برفی استان خبر داد و گفت : 
در پی بــارش برف و لغزندگی در جاده های مازندران، بلافاصله 
۹۳ نفــر از نیروهای عملیاتی هلال احمر مازندران از ۶۴ پایگاه و 
شعبه به همراه ۵۱ دستگاه آمبولانس و ست نجات به محل های 
مذکور اعزام شــدند. نجاتگران ۵۰ نفر را به محل امن برده و به  

هزار و ۳۶۱  گرفتار شده در برف امدادرسانی کردند.

سی ان ان : طبــق آمار سه ماهه اول ســال ۲۰۲۵، دادگاه های 
مهاجرت آمریکا بــا بیش از چهار میلیون پرونده معوقه روبه رو 
هســتند. دادگاه های مهاجرت زیر نظر وزارت دادگستری هستند 
و تصمیم گیــری درباره اخراج مهاجــران را انجام می دهند. این 
حجم از پرونده های معوقه شــامل افرادی اســت که به دنبال 
پناهندگی هســتند. قرار اســت مکانی برای نگهداری ۳۰ هزار 

مهاجر غیرقانونی، افتتاح شود.
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جشنواره خوانی

مراســم اختتامیه جشــنواره فیلــم فجر چهل و ســوم، بازتابی از وضعیت کنونی ســینمای ایــران بود و 
خواســته های اهالی سینما و هنر را آشکار کرد. حالا باید دید که آیا مسئولان  و نه فقط مدیران وزارت فرهنگ 

و ارشاد اسلامی و سازمان سینمایی، می توانند این مطالبات را برآورده کنند یا نه.

درخواست اکران فیلم های توقیفی
بخش ویژه جشــنواره فیلم فجر فرصتی بود برای نمایش چند فیلم که با مســائل مجوز و سانسور درگیر 
بودند. این اکران محدود، پرسش ها و شگفتی هایی را به دنبال داشت. شگفتی از کیفیت بالای این آثار که در 

مقایسه با فیلم های ارگانیِ حاضر در جشنواره، سطح بالاتری داشتند و پرسش درباره دلایل عدم اکرانشان.
نکته عجیب تر این بود که رســانه هایی مانند ایرنا (خبرگزاری دولت)، تســنیم و همشــهری (رسانه های 
اصولگــرا) نیز درخواســت اکران این فیلم ها را تکــرار کردند. اما موضوع دیگر، ســلطه فیلم های ارگانی بر 
سینمای ایران است که در جشنواره امسال آشکار شد. جشنواره تلاش داشت  شائبه دورهمی برای فیلم های 

ارگانی را از بین ببرد، اما رخدادهای چند سال گذشته این امکان را از برگزارکنندگان سلب کرده بود.
در ادامه  به سه درخواستی می پردازیم که برندگان سیمرغ مطرح کردند؛ درخواست هایی که امید می رود 

از سوی وزارت ارشاد پیگیری شوند و به نتیجه برسند.

سعید خانی و اکران فیلم «قاتل و وحشی»
یکی از برندگان ســیمرغ امســال، سعید خانی بود که جایزه بهترین کارگردانی فیلم اول را دریافت کرد. او 

ابتدا از شهاب حسینی و حسام فرهمند برای همراهی در ساخت فیلم «رها» تشکر کرد و گفت:
«شــهاب حسینی، اگر تو نبودی این فیلم ســاخته نمی شد. اولین نفر ســر صحنه می آمدی و آخرین نفر 
می رفتــی. اگر تو نبودی، نمی شــد یک فیلم در بخش خصوصی را در ۳۷ جلســه فیلم بــرداری کرد. خدا را 
شــکر که از صفر سینما را شروع کردم و به اینجا رسیدم. جایی که شاید برای جوان ترها رؤیا باشد، چون فکر 
می کنند در این مملکت که روابط بر ضوابط ارجح اســت، این اتفاقات نمی افتد. ولی بدانند که آدم هایی مثل 
من، با سخت کوشی و بدون وابستگی به هیچ جناح و نهادی، در بخش خصوصی فیلم می سازند و فیلمشان 
دیده می شود. البته این روزها بخش خصوصی هم لوث شده!». او سپس خطاب به وزیر فرهنگ که در میان 
تماشاگران نشسته بود، گفت: «آقای وزیر، لطف کنید فیلم قاتل و وحشی را اکران کنید! چرا این قدر نگرانیم؟ 
هیچ فیلمی در هیچ مملکتی انقلاب نکرده است. فیلم ساز باید حرفش را بزند. من با همین پول اگر سه ماه 

پیش دلار خریده بودم، الان دو برابر شده بود. آقای وزیر، ما عاشق سینماییم، کرم سینماییم، آلوده سینماییم، 
ســینما را دوست داریم. پس خواهش می کنم نترسید از میزی که دارید. قاتل و وحشی را اکران کنید تا مردم 
ببینند. حق ماســت که این فیلم را روی پرده ببینیم. استدعا می کنم، التماس می کنم، لطف کنید. آن آقایانی 

که از بالا به شما فشار می آورند، ما هم از پایین مطالبه می کنیم».

قوانین ناکافی در برخورد با تعرض به کودکان
نادره ســادات سرکی  که برای فیلم کوتاه خود ســیمرغ دریافت کرد، از این فرصت استفاده کرد تا درباره 
کاســتی های قوانین در زمینه تعرض به کودکان صحبت کند. با این حال، ســخنانش در پخش زنده شــبکه 
نمایش حذف شد. او که برای فیلم دادرسی برنده سیمرغ شده بود، گفت: «متأسفانه از نزدیک شاهد معضل 
دردنــاک کودک آزاری و تعرض به کودکان بــودم. در این اتفاق، نه تنها کودک و خانواده اش، بلکه متعرض را 
هم می شناختم و این فرصت را داشتم که با یکی از این خانواده ها در پیگیری حقوقی پرونده همراه باشم. اما 
متأسفانه متوجه شدم که قوانین ما در این زمینه ناکافی هستند». درخواست این کارگردان همان زنگ خطری 

که بسیاری از حقوق دانان بارها اشاره کرده بودند را دوباره یادآوری کرد.

مصطفی زمانی و تقسیم سیمرغ با پورشیرازی
مصطفی زمانی، برنده ســیمرغ بلورین بهترین بازیگر نقش اول مرد، هنــگام دریافت جایزه اش گفت  اگر 
حسن پورشــیرازی در رقابت حضور داشت، این جایزه به هیچ کدامشان نمی رسید. اشاره او به بازی درخشان 
پورشیرازی در فیلم پیرپسر بود که در سانس ویژه جشنواره به نمایش درآمد اما موفق به دریافت مجوز اکران 
نشــد. او در سخنانش گفت: «تشکر می کنم از هیئت محترم داوران و دبیر جشنواره بابت برگزاری موفق این 
دوره. همچنین از کارگردان و تیم فیلم شــمال از جنوب غربی سپاسگزارم. ما در این پنج، شش ماهی که کار 
کردیم، دو انتخابات داشــتیم، شهادت رئیس جمهور را تجربه کردیم و دو بار حمله اسرائیل به ایران را شاهد 
بودیم. فکر می کنم فضای فیلم ما یکی از معدود فیلم های جنگی واقعی بود؛ چون حتی خبرهای اطرافمان 
هم جنگی بودند». اما او درخواســتی بی ســابقه و صنفی مطرح کرد: «من اجازه می خواهم که این جایزه را 
مشــترکا با حسن پورشیرازی تقسیم کنم و امیدوارم که هیئت محترم جشنواره این جایزه را به عنوان سیمرغ 
مشــترک ثبت کند». مصطفی زمانی با این پیشنهاد، ســنگ بنای یک رفتار حرفه ای را گذاشت و یادآوری کرد  
اگرچه محدودیت ها و سیاست ها ممکن است هنرمندان را از یکدیگر دور کند، اما خودشان کنار هم هستند.

حسن پورشیرازی نیز در واکنش به این پیشنهاد، متنی احساسی خطاب به زمانی نوشت:
«بســیار به تو تبریک می گویم، بســیار... که نه تنها بازیگری توانمند، بلکه انسانی فرهیخته و فهیم هستی. 
بی هیچ تعارفی باید اعتراف کنم که نمی دانم چطور با واژه هایی که در سپاس از تو کم می آورند، برای زیبایی 
آن لحظه نابی که برایم ســاختی، تشــکر کنم. خدا را شاکرم که هنوز می توانم یاد بگیرم و در دل رقابت ها، از 

رفاقت ها بیاموزم. من امشب از تو آیین و رسم جوانمردی را آموختم».

۳ درخواست سینماگران
 از مسئولان فرهنگی کشور

پیشنهاد ایلان ماسک رد شد
ســم آلتمن، مدیرعامــل اوپــن ای آی، ضمن رد 
پیشــنهاد ایلان ماســک، پیشــنهاد خرید شــبکه 
اجتماعی ایکس را ارائه داد. ایلان ماسک پیشنهاد ۹۷٫۴ 
میلیارد دلاری برای خرید اوپن ای آی ارائه کرده بود اما در 
واکنش به این پیشــنهاد، ســم آلتمن، مدیرعامل شرکت 
ســازنده چــت جی بی تی نوشــت: «نه ممنــون، اما اگر 
بخواهید توییتر را بــا ۹ میلیارد و ۷۴۰ میلیون می خریم». 
گروهی از سرمایه گذاران به رهبری ایلان ماسک به تازگی 
پیشــنهاد خرید بــازوی غیرانتفاعــی اوپــن ای آی را به 
هیئت مدیره این شرکت داده است. این بازو بخش انتفاعی 
شــرکت را کنترل می کند. وکیل ماسک در بیانیه ای که به 
وال اســتریت ژورنال ارائه شــد، درباره این پیشنهاد گفت: 
«زمانش فرارسیده تا اوپن ای آی به حالت متن باز و نیرویی 
متمرکز بر ایمنی بــرای اهداف مطلوب برگردد. اطمینان 

خواهیم یافت چنین اتفاقی رخ دهد».
این پیشــنهاد در شــرایطی مطرح شــده که اوپن 
ای آی برنامــه تبدیل  شــدن بــه شــرکتی انتفاعی را 
دنبال می کند. تیم ایلان ماســک وعده داده می تواند 
پیشــنهادی معادل یا بالاتر از پیشــنهادهای موجود 
برای این شــرکت ارائــه کند. این شــرایط ظاهرا کار 
سم آلتمن را دشــوار می کند. او مشــغول مذاکره با 
مایکروسافت و دیگر سهامداران خود درباره وضعیت 

سهام شرکت در ساختار انتفاعی است.
اندکی پس از اعلام این خبر، ســم آلتمن در پستی 
در شــبکه اجتماعی ایکس این پیشــنهاد را رد کرد و 
پیشــنهاد خرید توییتر با مبلغ ۹ میلیارد و ۷۴۰ میلیون 
دلار را ارائه کرد. نکته جالب در پســت او استفاده از 
نام توییتر به جای ایکس و ارائه رقمی است که بسیار 
پایین تر از رقم ۴۴ میلیارد دلاری معامله ماسک برای 
خرید توییتر محسوب می شود. ماسک در پاسخ پست 
آلتمن او را «شیاد» خطاب کرد. استناد سم آلتمن به 
اخباری است که درباره وضعیت نامناسب اقتصادی 
ایکس یا توییتر ســابق منتشر می شــود. وال استریت  
ژورنــال در گزارش جدیدی گفته اســت ماســک در 
ژانویــه با ارســال ایمیلی به کارمنــدان ایکس گفته 
آنها از نظر درآمدی همچنان وضعیت خوبی ندارند. 
علاوه برایــن، بانک هایــی که هنگام خریــد توییتر ۱۳ 
میلیارد دلار به ماسک وام داده بودند، آماده  حرکتی 
هماهنگ برای فروش ســه میلیارد دلار از بدهی این 
میلیاردر هســتند. او ادعا می کند: «رشد کاربران راکد 
بوده، درآمد شرکت چشــمگیر نیست و به سختی در 
وضعیت سود و زیان سربه سر قرار داریم». در بخش 
دیگری از این ایمیل آمده اســت: «همچنین شاهدیم 
که پلتفرم های دیگر نیز شــروع بــه پذیرش تعهد ما 
برای آزادی بیان و ارائه بی طرفانه حقیقت کرده اند».
درحال حاضر مشخص نیست پیشنهاد مدیرعامل 
تســلا برای خرید اوپــن ای آی چقدر جدی اســت و 
شــانس موفقیت دارد. این شرکتی ســنتی نیست و 
ســاختار غیرانتفاعــی آن می تواند از ســازنده چت 
جی بی تی در برابر پیشــنهاد ماســک محافظت کند. 
اگر اوپن ای آی شــرکتی انتفاعی بود، پیشنهاد ماسک 
می توانســت هیئت مدیره را وادار به بررسی آن کند تا 
امکان فروش شرکت نیز مطرح شود؛ زیرا هدف آنها 
باید به حداکثر رساندن سود سهامداران تلقی می شد. 
البته درباره ارزش اوپــن ای آی نیز بحث هایی وجود 
دارد. اخیــرا گفته شــده ارزش این شــرکت با جذب 
سرمایه از ســافت بانک به ۳۰۰ میلیارد دلار می رسد. 
ایلان ماســک همچنان در عرصــه نورالینک فعالیت 
می کند و معتقد اســت با این تراشــه جلوی بسیاری 
از بیماری ها گرفته می شود. انتظار می رود تراشه های 
نورالینک بــرای درمان آلزایمر، پارکینســون، صرع و 
بیماری هــای مختلف دیگر اســتفاده شــود. حدودا 
یک ماه قبل ایلان ماســک گفت تاکنون ایمپلنت های 
نورالینک در مغز ســه انسان قرار گرفتند و همه آنها 
نیز به خوبی کار می کنند. به گفته ماســک، نورالینک 
قرار است سال جاری میلادی سرعت آزمایش هایش 
را بیشــتر کند و ۲۰ تا ۳۰ بیمار این تراشــه را دریافت 

خواهند کرد.
این شــرکت بــرای دســتگاه هایش دو پژوهش در 
آمریکا انجام می دهد که در ســازمان غذا و دارو آمریکا 
(FDA) نیز ثبت شــده اند. پژوهش اول برای حدود پنج 
بیمار طراحی شده و به آنها امکان می دهد با ذهن خود 
دســتگاه های خارجی مانند کامپیوتر و موبایل را کنترل 
کنند. پژوهش دوم برای ســه بیمار طراحی شــده است 
و به آنها امکان می دهد وســایلی مانند بازوهای رباتیک 

کمکی را کنترل کنند.

شبکه خوانی

چشم پزشک
امیر عربی

وکیل دادگستری
ابراهیم ایوبی


